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Cost Estimation and Optimization of Welding Activities in Industrial 

Projects 

By 

Haitham Abdullah Nsaif 

Supervisor 

Dr. Karim Aljebory 

ABSTRACT 

Cost estimation is an essential work for the efficient management of any enterprise 

.It gives very useful information for the preparation of financial accounts. The problem of 

estimating the cost of welding activities within industrial engineering projects can be 

attributed to the existence of a number of variables that affect this task, which renders it 

more complicated. As a result, it is necessary to develop mathematical models and find 

optimized solutions to estimate the costs of different welding activates, including direct and 

indirect costs. In addition, the difficulties in welding cost estimation can be overcome by the 

implementation of a computer program that calculates the direct and in direct cost of 

welding. Activities and compares the different welding methods in terms of efficiency time 

and cost. The program is expected to compare the different process and take the 

appropriates decision on how to implementation the welding activities, thus, several 

departments at factories and corporations will benefit from the inclusion of such program. 

The current study delivers a theoretical model that optimizes the cost of welding activates 

based on all variables involved in affecting the total costs .it also develops computer 

software, which is capable of accurately calculations welding cost and time. Furthermore, 

particular experiments are conducted to determine the deposition rate of welding metal in 

different position (vertical, flat).through experiments conducted, it was found that there are 

differences in deposition rate in different welding positions (vertical, flat).It was also found 

that more deposition metal weight is required in the vertical welding position compared 

with flat welding position. A vertical pressure vessel and horizontal fuel storage tank were 

taken case studies. Simple projects were considered in this study because of time 

consideration. Welding cost and project completion time for the selected projects have been 

calculated by using the developed computer program and the results obtained compared 

with those obtained manually by a nejem factory. The results revealed that the computer 

program developed in this study was very efficient in accurately calculating industrial 

project welding cost and completion time compared with manual methods of welding costs 

and time estimation .Finally, this research study concludes with proposing a number of 

recommendations which are of benefit to researches, factories and decision makers.it is 

highly recommended to use software program to calculate the welding costs of industrial 

projects and the time required to accomplished them, in addition to conduct more 

experiments to extract the deposition rate and compared different deposition rates for 

different welding position.  

Keyword: Welding, Cost Estimation, Welding Process, Welding Cost. 
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 الكلف التخمينية للفعاليات اللحامية بالمشروع الهندسي الصناعيتحسين وإيجاد 

 إعداد
 هيثم عبد الله نصيف

 المشرف
 د. كريم الجبوري

 الملخص

فهي  يي فن معف مياف مةييدا ، يعد تخميي  لكلفيع لاميس ليايييا كي دلنا لك اي يش وع م ين  

لافيييج  يييي   لكصييي الايش لإلايييدلد لكمييل يييياف  لك يييياياف لكماكييييش ي يييل  لاييياي  كفم ييياني  لكه ديييييش

لكف يياي  لك  ييف لكييسيي  كعمفيييش  ت ييي  لكم ييلفش فيين تخمييي  لفييع لكةعاكييياف لكمختفةييش .لكخصيي  

ش مين لكي ع ييعفهيا مهميلو ،لإ يايها م   ي د لادد ليين م  لكع لمي  لكتين تي فن فين تفيه لكمهميش

ج كتخميي  لفيع لك ف   لكمففي  إيياد ش  م  لكضن نع تط ين  ما ج نياضيإف ،ك ل .معقدا  صعيش

غيين   لافيج   ي  ي يم  لكلفيع لكميا ينا، لكةعاكياف لكمختفةش كعمفيش لكف اي  لك  ف لكيسيي لإتمامهيا

يمل  تيا ي لكصع ياف لكلام ش فن تخمي  لفةش فعاكياف أخنى،  شم   ا ي كتفه لكةعاكياف.ا ميا نلك

 ي يي  لكلفيع لكميا ينا لامفيش لكف اي  لك  ف لكسيي لإ يايها لا  طنيق تط ين ين امج  ايي ين

كةعاكياف لامفيش لكف اي  يقان  ييي  طينق لكف ياي لكمختفةيش مي   ييف لكلفةيش  لك  يف  لكميا ناغين  

ه يياختسع  ضيعياف  م  خس  لكتيان  تيي  يا  ه اه فنق يي  معد  لكتنيي  كفييف  لكةعاكيش.

 شلكعم ديي شمتنيي  فين لك ضيعي(  لي كه يييادا لكي ي  لكمعيد  لكلوفقيش، لكعم ديش) لكف اي لكمختفةش

  يق ي يمقان ش لكعمفياف لكمختفةيش  يتخي  لكقينلن  يت    م  لكين امج أ .شلكميت ي شمقان ش ياك ضعي

 م  لكيدين ياك لن أ  لكعديد مي  لكيد ل ن  لكم اي      ت ةي  ل  فعاكيش م  فعاكياف لامفيش لكف اي.

لكه دييش لكص الايش يتييتةيد مي  هي ل لكين يامج   ياي فن لك نلاف  لكمصا   لكمع يش ياكم اني  لو

ييتي  ،فين لكدنلييش لك اكييش كج  الايدا ييا ياف ت ةيي فيهيا ييا ياف تفيه لكم ياني .إلك ع يمل  تط ينه 

كةعاكيياف لامفييش  لكميا يناغيين  لكقيمش لكمففج كفلفع لكميا نا  تطييق  م  ج نياضن يق ي ي يا 

لميا ييتي  تفه لكلفع  ياكتاكن فن لكلفةش لكلفييش كعمفييش لكف ياي.لكف اي ي اء لافج لكع لم  لكتن ت فن فن 

 فعاكياف لامفيش لكف ياي  لك  يف لكيسيي لإ يياي لي  م هيا. شتلفة شين امج  اي ين ي ي  يد  تط ين

 كت دييد معيد  لكتنييي  كمعيد  لكف ياي فين  ضيعياف مختفةيش مفي  شلامفييل كه فقد أينيف تييان  

لافيج لف يي  مي  لكم ياني  لكصي الايش  شينيف دنليش  اكأ ,خنىأ شم   ا ي )لكميت ع  لكعم دع(.

كتخييي   أفقين لااء ضيططن لامي دع  خييل    هما: يي كفتعهدلف لكه دييش، لكفن  نلش  لكه دييش

  د يينى  ييا  لفةيش لكف ياي  لك  يف  .فج م اني  يييطشتي للا تصان لا،  كضيق لك  ف، لك   د

 مقان ش  تا ج ، لكين امج لك اي ين لك ع تي تط ينه فن ه ه لكدنليشلكسيي لإتماي لكعمفيش يايتخدلي 

أفيتيف   يد  لكين امج م  لك تا ج لكتن تي لك ص   لافيها م  مص   لك يي يايتخدلي لكتخمي  لكييد ع.

 لفةيشك يا   شلاطج  تا ج د يقن لكميتخدي فن ه ه لكدنليش لك ع أفعاكيش لكين امج لك اي ي لكمقان ش

فضي  يلفيين مي   تيا ج لكتخميي  لكييد ع. إ  لا يف أ ؛لإلماكهياش لكف اي  لك  يف لكيسيي فعاكياف لامفي

لكيييا ف    لكمهتميي    م هييا  ييييتةيد أم   يعييدد ميي  لكت صييياف لكتيين ميي  لكميي  لكدنليييش لختتمييف 

وكذلل  وجذ    ص ا  لكقينلن. أ لكص الايش لكه دييشياكم اني   لكمع يشلك نلاف  لكمصا     مدين 

للفعاليات للمشذرو  النذعا و وال  ذل الذلهم ل مذا  المختلفةلحسا  وتخمين كلف اللحام  الحاس بيةبرامج استخدام ال

 .المختلفةيجاد معدل الترسيب للسل  فو وضعيات اللحام من التجار  لإ وضرورة اجراء المزيد

 .تكلفة اللحام ، ملية اللحام ،تخمين الكلف ،اللحام :الكلمات الدالة


